
ACTA DE LA SESSIÓ  ORDINÀRIA DEL PLE DE 10  JULIOL DE 2024

Identificació de la sessió:

 Caràcter: ordinari
 Data: 10 de juliol de 2024
 Inici: 11:07 
 Finalització: 15:15
 Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
 Convocatòria: primera i única

Assistents (16)

Batle – President    
Miguel Nadal Vaquer

Tinents de Batle
Primer tinent de Batle:  Sr. Carlos Darder Rosell
Tercera tinent de Batle: Sra. Andrea Pomar Capó
Quart tinent de Batle:  Sr. Juan A. Lorente Torres
Cinquè tinent de Batle: Sr. José Porcel Fiol 

Regidors: 
Andrea Pomar Capó
Antònia Frau Crespí
Gabriel Barceló Munar
Llum Castañer Morenilla
Laura Celià Gelabert
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Aurora Torrens Horrach
Jaume Mateu Lladó 
Sandra Montaner Mas
Sebastián Luís Aguiló Roig
Esther Alfonso Peláez

Absents:
Segona tinent de Batle: Sra. Maria del Mar Castañer Lozano.
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Secretària:
Rosa Isabel Ripoll Coll

Ordre del dia:
1. Aprovació de les actes de les sessions anteriors
2. Exp. 3672/23.- Modificació de l'acord de Ple de creació, competències i composició de 
les Comissions Informatives.
3. Exp. 3848/24.- Modificació de l'acord de Ple de designació de representants municipals 
a diversos òrgans col·legiats.
4.  Exp.  3711/24.-  Modificació  de  l'acord  de  renovació  del  Consell  d'Administració  de 
l'entitat Empresa Funerària Municipal de Sóller, S.L.
5.  Exp.  5027/2023.  Aprovació  inicial  de  la  Modificació  de  l’Ordenança  Municipal 
Reguladora de Guals.
6. Exp. 8991/23.- Informar favorablement les obres de perllongació de la xarxa d'aigües 
residuals existent al camí de ses Moncades.
7. Exp. 7719/23.- Aprovació inicial de la modificació de l'ordenança municipal reguladora 
de la via pública.
8.  Moció  conjunta  presentada  pels  grup  municipals  PSIB/PSOE  i  MES  per  Sóller 
percondemnar  l'agressió  duita  a  terme  per  Gabriel  Le  Senne  el  passat  18  de  juny  al 
Parlament de les Illes Balears.
9. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE amb motiu del dia de l'orgull.
10. Declaració institucional per a la reactivació i execució del projecte Reserva Marina.
11. Comunicacions oficials.
12. Precs i preguntes. 

Primer.- Actes sessions anteriors.

A  continuació  es  dóna  compte  dels  esborranys  d’actes  pendents  d’aprovació:   plenari 
extraordinari de 18 d’abril de 2024 i plenari ordinari de 10 de maig de 2024. 

S’aproven per unanimitat. 

Segon.- Exp.  3672/23.-  Modificació  de  l'acord  de  Ple  de  creació,  competències  i 
composició de les Comissions Informatives. 

Pren la paraula el Sr. Darder i exposa que al darrer plenari es va posar de manifest un error 
de  caire  administratiu  en  la  proposta  de  modificació  de  les  comissions  informatives. 
Explica els canvis respecte a la darrera proposta d’acord que es va duu a ple. 

Obert el torn d’intervencions, pren la paraula el Sr. Jaume Mateu qui vol recordar que al 
darrer ple varen demanar una justificació de l’estructura que s’havia creat i arran del debat 
es va retirar el punt. Entén el Sr. Mateu que això s’ha traduït en una sèrie de canvis que 
recullen, en part, el que ells havien assenyalat: que una comissió tenia moltes competències 
en comparació a altres. Diu el Sr. Mateu que no és exactament l’estructura que ells haurien 
triat en cas de governar l’Ajuntament, però que almenys aquesta nova proposta recull la 
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demanda  d’una  distribució  més  equilibrada  i  també  permet  una  millor  participació  de 
l’oposició. Per tot aquests motius, diu que no votaran en contra i que s’abstendran. Demana 
que es convoquin de manera més activa les comissions informatives perquè fa un any que 
s’ha constituït l’Ajuntament i n’hi ha que ni tan sols s’han reunit. 

La Sra. Elvira Arbona pren la paraula i mostra el seu agraïment per haver modificat la 
proposta de les comissions informatives. Diu que el seu grup no va entendre que havia 
hagut un error administratiu i que la voluntat en el seu moment era dur-ho a ple per a la 
seva aprovació, si bé els regidors de l’oposició varen demanar la modificació de la proposta 
perquè diu, no tenia coherència donar tant de pes a Presidència. Anuncia el seu vot a favor. 
D’altra banda assenyala que més que la creació de les comissions i la seva composició, el  
que consideren més important és que es convoquin. Opinen que és un fet greu que hagi 
comissions que ni s’han convocat i demana que es convoquin de manera periòdica per 
informar  i  no només quan hi hagi temes que s’han de duu a ple. 

Intervé el Sr. Aguiló i diu que no varen estar d’acord amb la distribució de comissions 
informatives perquè pensaven que quedaven desmembrades. Exposa que han vist que s’han 
fet alguns canvis però que malgrat això, encara hi ha àrees que no els hi quadra que s’hagin 
separat. Posa com exemple el fet de separar la indústria i el sector primari de la regidoria 
de Promoció econòmica. Entenen que han fet la distribució en funció de les àrees delegades 
però que per exemple turisme amb serveis socials crea una mica de conflicte. Anuncia per 
tot l’assenyalat la seva abstenció. 

El Sr. Porcel manifesta està d’acord amb la proposta i considera que són molt vàlides així 
com estan constituïdes. Anima a fer feina de valent com fins ara. 

Pren la paraula el portaveu del Partit Popular i agraeix el suport de Més per Sóller i explica 
que cada comissió informativa està configurada en funció de les àrees de cada regidor. 
Exposa que la seva comissió de Vicepresidència inclou àrees molt diferents i que no tenen 
relació entre elles. 

El Sr. Batle anticipa que en breu es convocarà una comissió informativa d’esports perquè 
hi ha novetats importants. 

La Sra. Elvira Arbona demana que si es fa una comissió es faci per àrees o temàtiques. 
Posa com exemple la comissió de turisme i serveis socials. 

El Sr. Darder es compromet a que sigui així com ha sol·licitat Més per Sóller.

Passats a votació, per 12 vots a favor (Partit Popular, regidor no adscrit i Més per Sóller), 
cap vot en contra i 5 abstencions (Psoe i Seny i Sentit), ACORDA: 

Primer.- Modificar el punt primer de l’acord del Ple de data 19 de juliol, de creació de les 
comissions  informatives  permanents,  quedant  les  comissions  creades  en  els  termes 
següents:  

1.  CIP  Presidència
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-  Protocol.
-  Relacions institucionals. 
-  Honors, distincions.
-  Fires i festes. 
-  Joventut.
-  Igualtat.
-  Infància.
-  Recursos humans.
-  Promoció Econòmica i Desenvolupament Local.
- Turisme.
-  Platges.
-  Agricultura, Ramaderia, Pesca.
-  Industria i sector primari.

2.-  CIP Vicepresidència

- Vicepresidència
- Administració General
-Oficina  d’assistència  en  matèria  de  registre,  registre  electrònic  i  servei  d’atenció 
ciutadana. 
- Estadística, cens electoral i padró municipal d’habitants.
- Arxiu
- Infraestructures i Vies Públiques 
- Gestió i execució de projectes i obres municipals.
- Contractació.
- Governació.

3.- CIP Hisenda i Especial de Comptes.

- Hisenda.
- Pressupost i gestió pressupostària.
- Recaptació i tresoreria.
- Ordenances, fiscals, rendes i inspecció fiscal.

4.- CIP Educació.
 
- Educació

5.- CIP Activitats, Obres i Urbanisme

- Urbanisme.
- Activitats.
- Obres particulars

6.- CIP Patrimoni
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- Arxiu històric.
- Camins públics.
- Tots els temes relacionats amb el patrimoni municipal: conservació, adquisició, cessió, 
etc.
7.- CIP Regidoria de Desenvolupament Urbà.

- Mobilitat
- Infraestructures Urbanes

8.- Medi ambient.

- Medi ambient

9.- CIP Cultura i Sanitat.

- Cultura 
- Sanitat

10.- CIP Transparència i Participació Ciutadana 

- Transparència i participació ciutadana
- Delegació del Port de Sóller. 

11.- CIP  Serveis Socials i Gent Gran. 

- Serveis Socials i Gent Gran.

12.- CIP Esports.

- Esports.

Segon.-  Comunicar  aquest  Acord  als  diferents  grups  polítics  municipals  per  tal  que
procedeixin a designar els seus representants i suplents a la Comissió.

Tercer.- Exp. 3848/24.- Modificació de l'acord de Ple de designació de representants 
municipals a diversos òrgans col·legiats.

Explica la proposta el Sr. Carlos Darder i diu que han acceptat la petició de l’oposició de 
tenir representació al MUCBO.

El Sr. Mateu agreix l’acceptació de la seva proposta. 

Pren la paraula la Sra. Elvira Arbona i diu que ells varen proposar tenir un segon suplent 
dins del MUCBO, també agraeixen al Museu que s’hagi facilitat aquest fet. 

El Sr. Aguiló del grup municipal Seny i Sentit vol agrair que al final l’oposició tengui  
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representació  al  MUCBO  i  agraeix  als  companys  de  l’oposició  que  li  hagin  donat 
l’oportunitat d’ostentar la titularitat per poder seguir fent feina en el museu. Diu que ell ha 
sigut vicepresident durant 5 anys i té coneixement del seu funcionament. 

El Sr. Porcel diu que l’equip de govern ha considerat que la petició de l’oposició de tenir 
representació era lògica i que no li va costar renunciar al seu càrrec de vocal per a què 
pogués estar l’oposició.

El Batle agraeix la renúncia del Sr. Pep Porcel. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.- Modificar l’acord d’aprovació els representants municipals, en els termes següents:

On diu:

«Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears (FELIB)
Titular: Miquel Nadal Vaquer
Suplent: Sebastià Aguiló Roig

Consell Balear de l'Aigua
Titular: Sebastià Aguiló Roig
Suplent: José Porcel Fiol

MUCBO  
Titular: Sebastià Aguiló Roig
Suplent: José Porcel Fiol»

Ha de dir:

«Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears (FELIB)
Titular: Miquel Nadal Vaquer
Suplent: Carlos Darder Rosell

Consell Balear de l'Aigua
Titular: Antònia Frau Crespí.
Suplent: José Porcel Fiol.

MUCBO  
Vicepresident: Antònia Frau Crespí.
Suplent: Maria del Mar Castañer Lozano.

Vocal: Sebastià Aguiló Roig.
Suplent: Laura Celià Gelabert
Suplent: Jaume Mateu Lladó.»
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Segon. Traslladar el present acord als organismes pertinents, als efectes oportuns.

Quart.  Exp.  3711/24.-  Modificació  de  l'acord  de  renovació  del  Consell 
d'Administració de  l'entitat Empresa Funerària Municipal de Sóller, S.L.

Explica el Sr. Darder que la proposta esdevé pels canvis soferts dins l’equip de govern 
arran  de  la  sortida  de Seny i  Sentit,  partit  que  estava  representat  amb un vocal  i  que 
l’oposició comptava amb un representant que era la Sra. Sandra Montaner. Segons el Sr. 
Darder amb aquesta proposta de modificació hi haurà un representant de cada partit polític 
al consell d’administració de la Funerària. 

El Sr. Jaume Mateu diu que amb l’anterior  configuració del consistori només havia un 
representant de l’oposició i que ara que Seny i Sentit forma part de l’oposició era lògic que 
es modificàs la composició. Agraeix que s’hagi acceptat la seva proposta. 

Pren la paraula Elvira Arbona de Més per Sóller i anuncia el seu vot a favor. 

El Sr. Aguiló diu que era de justícia i que a més així ho permeten els estatuts de l’empresa 
funerària. 

El Sr. Porcel anuncia també el seu vot a favor. 

Passats a votació, la Corporació per unanimitat, ACORDA: 

Primer.-  Aprovar la  nova composició del Consell  d’Administració  de l’Entitat  Empresa 
Funerària Municipal de Sóller S.L, en els termes següents: 

PRESIDENT:  Sr. Miquel Nadal Vaquer 

VICEPRESIDENT: Sr. Carlos Darder Rosell
             
VOCALS:     Sra. Maria del Mar Castañer Lozano
                      Sr. Juan A. Lorente Torres
                      Sr. José Porcel Fiol 
                      Sra. Antònia Frau Crespí
                      Sra. Sandra Montaner Mas
                      Sra. Elvira Arbona Cortés 
                      Sra. Esther Alfonso Peláez
                      
SECRETARIA: Sra. Delia Clar Barceló

Segon.-  Autoritzar al batle per a l’elevació a públic del present acord.

Tercer.- Comunicar aquest acord a les persones interessades i a l’Entitat Empresa Funerària 
Municipal de Sóller S.L.
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Cinquè.  Exp.  5027/2023.  Aprovació  inicial  de  la  Modificació  de  l’Ordenança 
Municipal Reguladora de Guals.

Pren la  paraula el  Sr.  Darder,  regidor  delegat  de l’àrea de governació i  explica  que el 
municipi de Sóller fou pioner en regular aquesta figura del GARE que ha permès alliberar 
molts d’aparcaments. No obstant, diu que la seva aplicació ha posat de manifest aspectes 
que es podrien millorar i que hi ha un centenar de sol·licituds que a partir de la proposta de 
modificació que es duu a ple, es podrien autoritzar. Explica quines són les modificacions 
que es proposen i que permetrà alliberar una llista d’espera. 

El Sr. Jaume Mateu diu que es una proposta de modificació d’una ordenança que es va 
aprovar fa no molt. Considera que aquesta qüestió del GARE des del punt de vista legal 
està molt embullada. El portaveu del PSOE no dubta de la bona intenció de la mesura, però 
que creu que es perd de vista que un Gual és només un dret que té una persona a que no se 
li bloquegi l’accés a la seva propietat i diu que el que feim aquí és retorçar tota la filosofia 
del que ha de ser una Gual per permetre aparcaments en determinades condicions i ampliar 
el ventall de manera que al final, el que és fa es reservar un espai de carrer a una persona en 
concret, el que genera segons el Sr. Mateu, una certa discriminació entre ciutadans que 
tenen un Gual i els que no, i diu que això és el dubte legal que ells tenen. D’altra banda 
esmenta que l’informe jurídic assenyala que s’ha de fer una exposició pública prèvia i que 
desconeix si s’ha fet o no. Respecte a les modificacions que plantegen diu que s’obre la 
possibilitat d’autorització de Guals a persones que no viuen aquí i vol fer la reflexió de si 
no és una discriminació pels que sí viuen a Sóller i no tenen un Gual. Respecte al punt que  
planteja que és pot denegar per motius de molèsties o de convivència considera que és molt 
arbitrari o discrecional i que caldria acotar-lo. Conclou que des del seu punt de vista, no és 
un model que resolgui el problema d’estacionament als ciutadans i per altra banda, és una 
proposta molt incoherent i molt fluixa i que no acaba de ser justa, en quant a que generam 
ciutadans de primera i ciutadans de segona. 

Pren la paraula la Sra. Elvira Arbona i diu que votaran en contra, principalment a nivell  
jurídic. D’altra banda, diu que l’equip de govern ven la proposta com a una solució a la 
problemàtica  d’aparcaments  i  que  això  no és  cert,  que l’ordenança  no  resoldrà  aquesa 
problemàtica,  atès que només beneficia  als ciutadans que tenen un gual i que ja poden 
aparcar dedins. Exposa que els hi agradaria que es revisàs millor les zones on s’autoritzen 
els GARE i que han vist cotxes aparcats damunt l’acera.  

El Sr. Aguiló diu que ells varen veure aquesta ordenança amb bon ulls. Entenen que és una 
mesura excepcional i que no tots els municipis de Mallorca tenen la mateixa problemàtica 
d’espai.  Diu  que  també  és  cert  que  està  molt  basada  en  la  convivència  de  la  família 
propietària del gual. Exposa que han parlat amb propietaris del GARE i que no han rebut 
cap queixa. D’altra banda, diu que no estan del tot d’acord en que es s’obre la possibilitat  
de cotxes de rènting o de lloguer que no estan domiciliats a Sóller i que dóna peu a que els 
habitatges vacacionals es puguin beneficiar  d’aquest ordenança que està pensada per la 
gent de Sóller. D’altra banda, manifesta que si estan d’acord en la possibilitat d’augmentar 
targetes per necessitats especials. Anuncia el seu suport i diu que les ordenances són vives i 
que s’han de poder actualitzar  segons els fets  i  sobretot  en el  cas d’una ordenança tan 
novedosa com aquesta. 
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El Sr. Porcel diu que el Sr. Mateu ha posat en dubte la legalitat de la proposta i diu que 
consten a l’expedient els informes favorables tant jurídic com de prefectura i que també els 
hi  consta  que  s’ha  aprovat  aquesta  normativa  a  altres  ajuntaments.  Pel  que  fa  a  la 
intervenció  del Sr.  Mateu que ha fet  referència  a una discriminació  per l’existència  de 
ciutadans de primera o de segona diu que cal fer una lectura diferent, perquè la persona que 
deixa una cotxe al carrer el que fa es utilitzar un espai públic i diu que se’l premiava, i el 
ciutadà de segona era aquell que s’esforçava per comprar o fer un garatge i pagava un Gual 
i pagava uns imposts. Diu que no comparteixen la lectura del Sr. Mateu, que ara s’està 
equilibrant.  Anuncia  el  seu  vot  a  favor  perquè  consideren  que  és  una  mesura  oberta 
subjecte  a  modificació  en  funció  de  les  necessitats  dels  ciutadans.  Pel  que  fa  a  la 
intervenció de la Sra. Elvira Arbona, diu que discrepa que aquesta mesura afecta a l’interès 
particular  i  enlloc  de  l’interès  general.  El  regidor  de  mobilitat  opina  que  qui  deixa  el 
vehicle en un Gual, dóna un espai a una altra persona per poder aparcar. 

La Sra. Laura Celià diu que necessita contestar a la intervenció del Sr. Porcel i li diu que ha 
fet un plantejament classista i que no cal oblidar que els carrers són públics i que qui els va 
privatitzar fou el Partit Popular quan va posar ORA. 

El Sr. Porcel li diu a la Sra. Celià que intenta manipular la intenció de les seves paraules i 
que ell ha volgut rebatre la intervenció del Sr. Mateu, que és qui ha parlat de ciutadans de 
primer i de segona. Argumenta que l’ORA és un preu públic per poder aparcar enmig del 
carrer  però que permet  una rotació dels vehicles  i  li  diu a la Sra.  Celià  que quan han 
governat ni s’han plantejat llevar-la. Matisa que ell no ha dit que no es pugui aparcar enmig 
del carrer i que hi ha gent que fa un esforç econòmic per llevar el cotxe del carrer. 

La Sra. Celià vol matisar que cap equip de govern pot llevar l’ORA, perquè si es llevàs, 
Sóller 2010 seria deficitari, però qui va posar l’ORA fou el Partit Popular. 

El Sr. Porcel li diu a la Sra. Celià que han governat i que hauríem pogut llevar l’ORA dels 
carrers, així com també Sóller 2010. 

El Sr. Jaume Mateu diu que no era la seva intenció generar aquest debat i que des del 
moment que un propietari d’un habitatge turístic podrà demanar una targeta de GARE per 
qui estigui allotjat en aquell  establiment, això és un greuge comparatiu amb la resta de 
ciutadans sollerics que no tenen un gual i que no poden aparcar perquè està ple de cotxes 
de lloguer. Considera que el Sr. Porcel no ha estat encertat a l’hora de defensar el que ha 
dit. 

El Batle President intervé i diu que si un cotxe de lloguer aparca davant un GARE allibera  
una plaça  d’aparcament  al  carrer  i  que no creu que  el  cas  plantejat  es  doni  molt  a  la  
pràctica.

El Sr. Porcel diu que no s’ha de polemitzar  una mesura que està implantada,  que està 
servint  i  que  no  hi  ha  cap  queixa  ciutadana  i  permet  alliberar  encara  més  places 
d’aparcament. 
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El Sr. Carlos Darder vol matisar que s’ha sotmès a exposició pública. Diu d’altra banda, 
que la creació del GARE en el seu moment es va sotmetre a enquestes ciutadanes. Exposa 
que és legal perquè altres municipis ho han aplicat i que a dia d’avui encara no hi ha cap 
sentència que digui el contrari. Afegeix que l’atorgament del GARE està sotmès a criteri 
tècnic i policial i no a criteri polític i que al final es tracta de crear aparcaments. Recrimina 
que els  altres  partits  critiquen l’ORA o Sóller  2010 però que no ho lleven quan tenen 
l’oportunitat i governen. 

Tanca el  torn d’intervencions el  Sr. Batle i  li  pareix el GARE és una idea magnifica i 
agraeix que s’hagi duit endavant. 

Passats a votació, la Corporació, per 10 vots a favor (Partit Popular, Regidor no adscrit i  
Seny i Sentit),  6 vots en contra (PSOE i Més) i cap abstenció, ACORDA:

PRIMER. Aprovar inicialment la Modificació de l’Ordenança Municipal Reguladora de 
Guals, en els termes que figura a l’expedient núm. 5027/2023.
SEGON. Sotmetre aquesta aprovació inicial de l’ordenança municipal a informació pública 
i audiència dels interessats, amb la publicació en el i al Butlletí Oficial de les Illes Balears 
tauler  d'anuncis  a  la  seu electrònica  d'aquest  Ajuntament  per  un termini  de  trenta  dies 
perquè puguin presentar reclamacions o suggeriments, que seran resoltes per la Corporació, 
i a fi de donar audiència als ciutadans afectats i recaptar quantes aportacions addicionals 
puguin  fer-se  per  altres  persones  o  entitats.  En  cas  de  no  presentar-se  reclamacions  o 
suggeriments en l'esmentat termini, es considerarà aprovat definitivament sense necessitat 
d'acord exprés pel Ple.
TERCER. Recaptar directament l'opinió de les organitzacions o associacions reconegudes 
per llei que agrupin o representin a les persones els drets de les quals o interessos legítims 
es veiessin afectats per la norma i les finalitats de la qual guardin relació directa amb el seu 
objecte.
QUART. Facultar a Batle per subscriure i signar tota classe de documents relacionats amb
aquest assumpte».

Sisè.  Exp. 8991/23.-  Informar favorablement les  obres  de perllongació de la xarxa 
d'aigües residuals existent al camí de ses Moncades.

El Sr. Lorente, regidor de l’àrea d’AOU explica la proposta i considera que es positiu donar 
la possibilitat de connectar-se a la xarxa de clavegueram. 

El Sr. Mateu diu que estan a favor d’aquesta proposta. 

La Sra. Laura Celià diu que li donaran suport i que tots estan d’acord en que és urgent 
acabar amb l’existència de pous negres que creen un risc de contaminació dels aqüífers. 
D’altra banda, diu que actualment amb la normativa tal i com està ara quan un particular no 
està  connectat  al  clavegueram,  la  primera  persona de  la  zona  que es  vol  connectar  ha 
d’assumir íntegrament tot el cost de la infraestructura i que això fa molt mal assumir i que 
com administració pública s’hauria de facilitar que no hi hagin aquests impediments. Posa 
de manifest que per part de l’assessora jurídica s’havia assenyalat que havien començat a 
fer feina amb un text precisament per fer possible que es pagàs el cost proporcionalment 
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entre el veïnats. Anuncia el seu suport a la proposta.

Pren la paraula la Sra. Esther Alfonso i diu que votaran a favor de la proposta. Diu que per 
una banda per donar  compliment  a  la  normativa  corresponent  i  per altra  banda,  per la 
necessitat de la connexió a la xarxa pública del clavegueram per protegir el medi ambient i 
evitar  la  contaminació  del  subsol  i  dels  aqüífers.  D’altra  banda,  exposa  que  es 
responsabilitat de l’Ajuntament revisar l’ordenança de clavegueram de manera que s’adapti 
a la realitat urbanística i a les obligacions dels ciutadans. Considera que l’Ajuntament ha 
d’afavorir i incentivar les obres de connexió, minimitzant la repercussió econòmica que li 
suposa al ciutadà haver d’assumir la prolongació d’una xarxa.

El Sr. Porcel anuncia el seu vot a favor.

El Sr. Carlos Darder pren la paraula i vol encoratjar al Sr. Lorente a dur a terme tota la  
feina que queda per endavant. 

 Passats a votació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.-  Informar favorablement l’interès general per a les obres de perllongació de la 
xarxa d’aigües residuals existents al camí de Ses Moncades, des de l’encreuament del camí 
de Ses Moncades amb el camí de Can Sard, fins l’entrada del solar núm. 8, sol·licitada per 
Construcciones Miquel Morell, S.L.en representació de Michael de Csillery; de conformitat 
amb la documentació presentada, i els informes que se transcriuen.
Segon.-  Remetre  l’expedient  al  Consell  Insular  per  a  la  obtenció  de  la  corresponent 
Declaració d’ Interès General.

Setè .  Exp. 7719/23.-  Aprovació inicial  de la modificació de l'ordenança municipal 
reguladora de la via pública.

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder i fa una recordatori del per què de la modificació de 
l’ordenança que diu, ha passat per diferents comissions informatives i explica el que s’ha 
afegit en relació a la darrera proposta. 

El Sr. Mateu intervé i diu que han parlat molt d’aquesta ordenança i que hi ha coses que no  
s’han de justificar, que només han de ser clars sobre quin model polític d’ocupació de via 
pública  volen  implantar  a  Sóller.  Assenyala  que  moltes  de  les  decisions  que  hi  ha  a 
l’ordenança no són directament procedents dels serveis tècnics, sinó que són polítiques. 
Exposa que en general, no han estat d’acord amb aquesta proposta perquè el que han fet es 
adaptar la norma a la realitat i per no retirar terrasses el que fan és donar-lis cobertura legal 
modificant l’ordenança. Li demana al Sr. Darder que no s’amagui en qüestions tècniques. 
Diu que hi ha casos que els hi preocupen com per exemple poder traspassar la llicència 
amb  la terrassa inclosa, li genera dubtes legals, o bé el tema de tenir una autorització dels 
veïnats. Considera que no es fa l’ordenança en funció de quin model d’ocupació de via 
pública volem, sinó que es fa en funció d’adaptar l’ordenança a la realitat. D’altra banda es 
reafirma en el tema de les televisions i diu que és un criteri arbitrari deixar-ho a la decisió 
de la junta de govern. Opina que tota aquesta arbitrarietat hi és en aquesta proposta de 
modificació d’ordenança i per altra banda, el que es fa és llevar traves a les terrasses, amb 
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excepció diu que és curiós de la Gran Via que és l’únic carrer de Sóller i el Port on no hi  
podrà haver cap tipus de terrassa. Demana en base a quin criteri tècnic s’ha adoptat aquesta 
decisió.  En  definitiva,  diu  que  no  li  podran  donar  suport  i  anuncia  que  en  període 
d’al·legacions faran aportacions, perquè els hi preocupa que s’obri la mà en el tema de 
l’OVP de manera excessiva, es deixa,molt de criteris a decisió política, i que té moltes 
mancances  en protecció  dels espais públics per als  ciutadans.  Demana que es repensin 
l’ordenança i eliminin tots aquestes aspectes arbitraris. 

La Sra.  Laura  Celià  pren  la  paraula  i  diu que  suposa que  el  motiu  perquè no hi  hagi 
terrasses  a  la  Gran  Via,  és  el  mateix  pel  qual  es  va  posar  asfalt  al  darrer  tram i  no 
llambordes que fan molt de renou. Li formula una pregunta al Sr. Darder, li  demana si 
havia autoritzacions donades pel darrer partit de dissabte a plaça. Pel que fa a la proposta 
diu que es planteja una modificació d’una ordenança que varen aprovar el mateix equip de 
govern,  i  que  ja  en  el  seu  moment,  es  varen  posicionar  en  contra  del  text  inicial  i 
presentaren al·legacions per garantir els drets dels vianants i sobretot de les persones amb 
mobilitat reduïda, i que per tant, ara mateix es planteja una modificació d’una ordenança, 
respecte a la qual, en el seu text inicial, ja no hi estaven d’acord i ara tampoc estan d’acord 
en els canvis que es proposen. Segon la Sra. Celià el que difereix molt és el model d’OVP 
del Partit Popular i el model de Més per Sóller. Exposa que un punt d’inflexió fou durant la 
pandèmia i les terrasses Covid, on es va permetre una sobreocupació de la via pública i diu 
que algunes d’aquestes terrasses ampliades encara continuen avui en dia. D’altra banda diu 
que al 2022 els veïnats de Santa Catalina ja varen manifestar  la seva preocupació pels 
conflictes i manca de seguretat de les terrasses d’aquella zona i que foren els primers que 
es varen queixar de la sobreocupació. Explica que el propi Sr. Bestard que formava part de 
l’equip  de  govern  en  aquell  moment,  es  sumava  a  les  seves  queixes,  denunciant  la 
passivitat del Partit Popular i la vista grossa que feia aquest amb les terrasses. Segons la 
Sra. Celià al 2023 comencen la nova legislatura i anuncien mesures de que no hi haurà 
noves terrasses a Santa Catalina, i diu que feien un doble discurs sobre aquest tema, per 
una banda llançant el missatge de que estan regulant i però després no van al bessó del 
problema. 

Per un problema tècnic, la gravació del plenari ha quedat interrompuda uns minuts durant 
la intervenció de la Sra. Celià, motiu pel qual no es pot deixar constància en acta d’una 
petita part de la sessió plenària. 

La Sra. Celià diu que el Sr. Carlos Darder ha dit que la modificació de l’ordenança no 
amplia l’ocupació, si bé tal i com ha dit a l’inici de la seva intervenció el seu partit ja va 
votar en contra de l’ordenança inicial perquè ja consideraven que era excessiva i que el 
Partit  Popular no els  hi  va fer cas.  Exposa que si  l’ordenança no redueix la  superfície 
d’ocupació, no és vàlida i que el posicionament de Més per Sóller vers a l’ocupació de via 
pública sempre ha sigut molt crític i de fet, varen fer una moratòria de nous locals a Santa 
Catalina perquè tenien clar que era el moment de començar a posar límits. 

Intervé el Sr. Mateu i diu que li preocupa que el Sr. Darder sempre que ve a un ple dóna 
números però després no els acredita de manera oficial. Segons el Sr. Mateu, el que se li ha 
contestat per escrit es que els expedients sancionadors de 2023-2024 són catorze, dels quals 
només  quatre  han  acabat  en  sanció  i  si  ara  diu  el  Sr.  Darder  que  s’han  posat  quinze 
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sancions el mes de juny, demana com es que dia 4 de juliol no se li va remetre per escrit  
aquesta informació. Es queixa que se li amaga informació. Diu que el Sr. Darder el que fa 
es disparar cap a l’oposició per no haver de defensar el que es indefensable, i que és el fet 
d’adaptar la norma a la realitat i que no es posaran sancions perquè totes les terrasses que 
hi ha ara, a partir de la modificació de l’ordenança seran legals, i diu que això no es manera 
de fer política ni de mirar per l’interès general. D’altra banda diu que el Sr. Porcel, ha fet 
una reconversió i una cosa que abans considerava arbitrària  i injustificable,  ara li  dóna 
suport, i que en tot cas, diu el Sr Mateu que la coherència és important en política. 

El Sr. Darder li respon al Sr. Jaume Mateu que quan el seu partit estava a l’oposició entrava 
registres i que no se li contestaven, i que no obstant, ells si que contesten, però que els  
funcionaris tenen una feinada i contesten en la mesura de les possibilitats, malgrat sigui 
més tard, i que se li facilitarà la informació que ha demanat per escrit.  D’altra banda li diu 
a la Sra. Celià que si ja havia ocupacions que consideraven excessives perquè no varen 
llevar  terrasses,  sobretot  tenint  la  Batlia  el  seu  partit.  Insisteix  en  que han llevat  dues 
terrasses, i van sancionant. Critica que no es va crear una infraestructura per sancionar, 
cosa que sí es fa ara, i que ara si es fa el control i seguiment de la norma. Conclou que 
consideraven  que  hi  havia  una  excés  d’ocupació  però  que  no  feien  res  i  que  no  han 
augmentat cap nou espai de terrasses. 

La Sra. Celià demana que consti en acta que es sumen a la petició del Psoe de rebre la 
informació a la que s’ha referit pels canals adequats. D’altra banda, vol expressar la seva 
preocupació pel que ha assenyalat la Sra. Esther Alfonso de les ocupacions davall calçada i 
que ells estan totalment en contra que només seria afegir més a la problemàtica.

El Sr. Darder diu que l’equip de govern no té previst fer res respecte a aquest tema. 

El Sr. Batle intervé per puntualitzar que s’han reunit i escoltat als veïnats de Santa Catalina 
i diu que no es preocupin per aquest tema, que no hi ha res de res. 

El Sr. Porcel li diu al Sr. Mateu que les modificacions que ha hagut des del darrer ple i que 
ell ara és una regidor no adscrit i no ha de seguir les directrius de cap partit. 

La Sra. Sandra Montaner li diu al Sr. Porcel que ell li va dir que aquesta ordenança tenia 
noms i cognoms, demana que ha canviat a dia d’avui, perquè no tengui noms i llinatges. 

El Sr. Porcel diu que s’han fet una sèrie de modificacions i enumera els articles que s’han 
modificat respecte a l’anterior ple. 

La Sra. Montaner insisteix en que no s’ha modificat res. 

Passats a votació, la Corporació, amb 8 vots a favor (Partit Popular i regidor no adscrit), 6 
vots en contra (Més i Psoe) i 2 abstencions (Seny i Sentit), ACORDA: 

PRIMER. Aprovar inicialment la Modificació de l’Ordenança Municipal Reguladora de 
l’ús de la via pública, en els termes que figura a l’expedient núm. 7719/2023.
SEGON. Sotmetre aquesta aprovació inicial de l’ordenança municipal a informació pública 
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i audiència dels interessats, amb la publicació en el i al Butlletí Oficial de les Illes Balears
tauler d'anuncis a la seu electrònica d'aquest Ajuntament pel termini de trenta dies perquè 
puguin presentar reclamacions o suggeriments, que seran resoltes per la Corporació, i a fi 
de donar audiència als ciutadans afectats i recaptar quantes aportacions addicionals puguin 
fer-se per altres persones o entitats. 

En  cas  de  no  presentar-se  reclamacions  o  suggeriments  en  l'esmentat  termini,  es 
considerarà aprovat definitivament sense necessitat d'acord exprés pel Ple.

TERCER. Recaptar directament l'opinió de les organitzacions o associacions reconegudes
per llei que agrupin o representin a les persones els drets de les quals o interessos legítims 
es veiessin afectats per la norma i les finalitats de la qual guardin relació directa amb el seu
objecte.

QUART. Facultar al Batle per subscriure i signar tota classe de documents relacionats amb
aquest assumpte».

Vuitè. Moció conjunta presentada pels grup municipals PSIB/PSOE i MES per Sóller 
per condemnar l'agressió duita a terme per Gabriel Le Senne el passat 18 de juny al 
Parlament de les Illes Balears.

Llegida per part de la secretaria municipal els acords que planteja la moció, intervé el Sr. 
Joan Carles Simó. El portaveu de Més per Sóller diu que la moció es defensa per ella sola i  
assenyala que no es pot donar cabuda a accions violentes de cap tipus com les que va 
protagonitzar el president del parlament de les Illes Balears el passat 18 de juny. Segons el 
Sr. Simó no es pot donar suport a aquests tipus d’ideologies i que la moció el que demana 
és que l’Ajuntament es posicioni i rebutgi aquests actes. Manifesta la seva solidaritat amb 
les parlamentàries agredides. Espera el suport de la resta de membres de la Corporació. 

El Sr. Mateu agreix al  companys de Més per poder fer un text  conjunt que demani la 
dimissió del President del Parlament. Diu que la democràcia no és només votar cada quatre 
anys  sinó  que  és  respectar  els  valors  democràtics  i  humans  i  respectar  la  memòria 
democràtica. Considera que és necessari que el Sr. Le Senne dimiteixi i si no ho fa hi hagi 
un acord de tots els partits polítics per que s’inicii un expedient de remoció. Diu que es 
preocupant  l’increment  de l’extrema dreta  a  nivell  europeu i  que la  resposta  ha de ser 
contundent front als que volen destruir el nostra sistema democràtic i que cal que com 
Ajuntament, defensem aquests valors democràtics que mai s’haurien d’haver perdut. 

Pren la paraula el Sr. Sebastià Aguiló i diu que ells estan en contra de qualsevol violència,  
ja sigui verbal o física i  que reproven totalment  l’actuació del president del Parlament. 
Consideren  que  ha  de  dimitir.  Segons  el  Sr.  Aguiló  tenia  moltes  eines  legals  i 
democràtiques per exercir el seu dret. Anuncia el seu suport a la moció.

El Sr. Porcel demana si la moció es vota punt per punt o tota la moció. 

El Sr. Darder respon que en conjunt. Exposa que l’actuació del Sr. Le Senne han sigut molt 
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desafortunada i  volen manifestar  el  major  respecte  a  tots  els  familiars  de les  víctimes. 
Condemnen la seva actuació.  Proposa esmenar la  moció,  pel  que fa al  punt tercer  que 
demana que el  President  del  Parlament  presenti  la seva dimissió,  consideren que si  ha 
demanat disculpes, aquest punt s’hauria de matisar. D’altra banda, el punt relatiu a cessar-
lo, no estan cent per cent d’acord pel mateix motiu anterior. 

El  Sr.  Joan  Carles  Simó  diu  que  la  moció  és  molt  clara  així  com  el  comportament 
antidemocràtic del president del Parlament. No accepten esmenar la moció. 

El Sr. Jaume Mateu es suma al posicionament del Sr. Simó. 

Passats a favor, la Corporació, amb 8 vots a favor (Més per Sóller, Psoe i Seny i Sentit), 
cap vot en contra i 8 abstencions (Partit Popular i regidor no adscrit), ACORDA:

Primer: L’Ajuntament de Sóller mostra el seu suport i solidaritat a les diputades socialistes 
i membres de la mesa del Parlament, la sra. Mercedes Garrido i la sra. Pilar Costa, qui han 
patit l’atac violent i desmesurat del President del Parlament.
Segon: L’Ajuntament de Sóller reprova l’actuació violenta i injustificable duita a terme per
part del President del Parlament de les Illes Balears, Gabriel Le Senne produïda contra la 
sra.  Garrido  i  la  sra.  Costa,  diputades  socialistes  (PSIB)  i  membres  de  la  Mesa  del 
Parlament.
Tercer:  L’Ajuntament  de Sóller,  per  tot  l’exposat,  demana a  Gabriel  Le Senne la  seva 
dimissió immediata com a President del Parlament de les Illes Balears.
Quart: En el cas de no produir-se la dimissió esmentada en el punt tercer d’aquesta moció, 
l’Ajuntament  de Sóller  insta  als  distints  grups  parlamentaris  del  Parlament  de les  Illes 
Balears a que duguin a terme un acord i iniciïn els tràmits per cessara Gabriel Le Senne del 
càrrec de president del Parlament de les Illes Balears.
Cinquè: L’Ajuntament de Sóller referma el seu compromís en defensa de la Llei per a la 
memòria democràtica de les Illes Balears i insta a que la norma no sigui derogada.
Sisè: L’Ajuntament de Sóller remetrà aquest acord a la Mesa del Parlament de les Illes 
Balears i a tots els grups polítics d’aquest parlament, perquè en tenguin coneixement”.

Novè. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE amb motiu del dia de l'orgull

El Sr. Jaume Mateu pren la paraula per tal de defensar la moció presentada pel seu grup 
municipal i diu que consideraven important deixar constància de la seva posició en relació 
amb el col·lectiu LGTBI amb una moció al plenari. Diu que la moció està molt enfocada a 
la qüestió dels delictes d’odi cap a persones pel simple fet de tenir una orientació sexual 
diferent o tenir un origen ètnic diferent. Segons el Sr. Mateu els valors democràtics s’han 
de defensar i com a institució hem de fer ressò de les peticions que fan aquests col·lectius. 
Diu que l’exposició de motius recull totes les dades d’aquests delictes d’odi. D’altra banda 
diu que es preocupant que certs opinadors facin discursos d’odi dirigits al col·lectiu LGTBI 
i altres minories que són una amenaça per a la convivència pacífica i pels drets humans que 
a vegades acaben amb actes de violències físiques. Segons el Sr. Mateu es poden fer més 
passes  per  refermar  el  nostre  compromís  amb  aquestes  iniciatives  i  que  més  enllà  de 
commemoracions  publiques,  que  també  s’han  de  fer,  s’han  d’incloure  programes 
d’actuació que ajudin a treballar contra aquesta qüestió dels discursos d’odi. Exposa que la 
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moció també insta a elaborar un pla municipal que ajudi a treballar amb aquests aspectes, 
dissenyar campanyes municipals de sensibilització, col·laborar amb el teixit associatiu i 
demanar al govern autonòmic una implicació semblant. Insisteix en que és una moció molt 
pràctica en el sentit de demanar accions i mesures concretes. Espera el suport de la resta de 
membres del plenari. 

Per part de Més per Sóller pren la paraula la Sra. Aurora Torrens, i anuncia que li donaran 
suport  a  la  moció  presentada  pel  Psoe.  Explica  que  lis  hauria  agradat  que  la  regidora 
d’igualtat  avui  estigués  present  per  poder  aportar  la  visió  del  que  s’està  fent  a  nivell  
municipal  sobre  aquestes  qüestions.  La  Sra.  Torrens  diu  que  també  els  hi  preocupa 
l’augment d’atacs per part de persones que ocupen cadires a les institucions democràtiques 
de les Illes que afavoreixen els missatges d’odi i els amplifiquen. Segons la Sra. Torrens 
pactar amb l’extrema dreta ha obligat a la part més moderada del Partit Popular a cedir i a 
callar i a la part més intransigent a treure pit. Diu que les polítiques abans conciliadores ara 
són imposicions que pretenen liquidar programes socials i escolars, enfocats a treballar de 
manera transversal per la igualtat i a combatre la LTGBI fòbia. Segons la portaveu de Més 
per Sóller no basta llegir manifests, diu que aquests no han de quedar amb una foto i s’han 
de desenvolupar polítiques contra LGTBI fòbia. 

El Sr. Batle intervé i diu que la Sra. Mar Castañer no ha pogut assistir i que ells a nivell de 
Partit Popular de Sóller no han pactat amb cap partit d’extrema dreta.

Intervé el Sr. Aguiló i diu que consideren necessàries actuacions per fer front als discursos 
d’odi. Considera que la societat espanyola ha avançat molt en drets i amb igualtats, però 
que encara hi  ha feina per  fer i  que els  discursos  d’odi  fan que encara  es discriminin 
aquests col·lectius, per aquest motiu diu que donaran suport a la moció. 

El Sr. Porcel diu que quan va tenir accés a la moció presentada, va voler demanar quina 
feina s’està fent a nivell municipal i que ha pogut constatar que els tècnics dels serveis 
socials fan molta feina amb aquest tema. Considera que s’hauria de posar en valor la seva 
feina i instar-los a seguir pel mateix camí. 

La Sra. Llum Castañer pren la paraula i diu que degut a que la Sra. Mar Castañer no ha 
pogut estar present exposarà la feinada que s’ha fet des del departament d’igualtat i des 
dels  serveis  socials.  Diu que el  Partit  Popular  de  Sóller  és  conscient  de  la  sensibilitat 
d’aquest tema i fa feina des de fa temps amb el departament d’igualtat i que han mostrat un 
ferma compromís amb la igualtat sempre contra els discursos d’odi de qualsevol tipus amb 
diferents iniciatives i col·laboracions amb entitats, a part de la feina que és fa des dels 
serveis  socials.  Posa  com  diferents  exemples  actuacions  que  s’han  fet  per  part  del 
departament d’igualtat. Pel que fa a la moció en resum, demana que s’esmeni en el sentit  
que quedi palès que l’Ajuntament ja està fent les actuacions i es canvii per «seguir fent 
feina». Enumera d’altra banda, la feina feta pel Govern balear amb tot el col·lectiu LGTBI. 
Atès  diu,  que  ja  estan  feina  feina  des  del  Govern  i  de  l’Ajuntament,  anuncia  la  seva 
abstenció. 

El Sr. Jaume Mateu diu que li preocupa que es lligui una qüestió com aquesta amb serveis 
socials, i diu que aquesta qüestió és més transversal. Segons el Sr. Mateu l’ajuntament ja fa 
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algunes coses, però cal ser més ambiciós i anar més enllà. Posa com exemple que la moció 
demana un acord municipal contra els discursos d’odi, que és una cosa més concreta. Pel 
que fa als plans municipal diu que hi ha un pla municipal de drogues i un pla municipal 
contra la violència de gènere que són molt específics i que no tenen directament relació 
amb els discursos d’odi o del foment o respecte cap a la diversitat sexual. Pel que fa al 
govern autonòmic  diu que és  tracta  de  fer  una feina  planificada  sobre l’assumpte  dels 
delictes d’odi. Demana que siguin ambiciosos i no ens quedem amb un quedar bé i que la 
indiferència dóna ales a l’altra banda, i dir clarament el que volem i votar a favor. 

La  Sra.  Llum  Castañer  diu  que  ha  sigut  molt  clara,  que  aquest  missatge  per  ells  és 
importants i que agafa la idea que ha assenyalat el Sr. Mateu que dins el pla municipal 
podria haver una línia més específica i insisteix que ells fan feina en contra de qualsevol 
discurs d’odi i que ella juntament amb la Sra. Mar Castañer fan feina amb els tècnics en la 
línia que consideren més eficaç. 

El Sr. Simó diu que la discriminació enfront el col·lectiu LGTBI és una discriminació que 
té molts de tentacles i que és molt diversa, que ell la sofreix en les seves carns i que una 
abstenció per ell és una bufetada. 

La Sra. Llum Castañer diu que és injust que s’abstenen perquè els estan instant a fer coses 
que ja fan, i diu que és tan fàcil com canviar per «seguir instant», i que enlloc de demanar  
que s’elabori un pla municipal, que es demani que dins el pla municipal hagi una línia 
específica cap aquest col·lectiu. Insisteix que ella és molt sensible vers aquest tema i que 
tant ella com la regidora d’igualtat, així com els tècnics dels serveis socials, estan fent feina 
amb aquest tema. 

Intervé el Sr. Joan Carles Simó i diu que la moció en cap cas està dient que no s’estigui  
fent feina i insisteix que aquestes abstencions des del seu punt de vist, són un acte en contra 
del moviment LGTBI i li diu a la Sra. Llum Castañer que és la seva opinió i que ella pot 
votar el que vulgui.

El Sr. Batle diu que només es tracta de negociar com en altres casos la moció per posar-se 
d’acord i que si es canvia la moció votaran a favor i que no es quedi amb la sensació que 
no s’està fent res. 

La Sra. Celià  diu que aquest debat li  recorda que qualque vegada s’ha parlat  sobre les 
polítiques  d’igualtat  i  que  ells  tenen  la  sensació  que  s’estan  fent  coses,  però  que 
l’ajuntament no dona una passa més i no lidera. Diu que la moció va en el sentit d’assumir 
un compromís de fer una passa més.  Considera que en igualtat no hi ha un augment de les  
accions ni de les polítiques públiques municipals. 

El Batle ho nega. 

La Sra. Celià li demana al Sr. Batle en els darrers cinc anys quines actuacions han fet. 

El Batle diu que qui millor li pot respondre és la Sra. Mar Castañer.
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La Sra. Celià li diu al Batle que qüestiona aquest discurs però desprès no contesta a les 
seves preguntes. 

La Sra. Celià diu que no avançam en aquest tema i que el suport a les entitats el tenen clar i 
que ha existit, però que més enllà d’això, demana que ha afegit l’ajuntament. 

La Sra. Llum Castañer diu que a part de les col·laboracions amb entitats, s’està fent feina 
amb els educadors de carrers així com amb les xerrades als centres escolars, per part dels 
tècnics de la quarta planta. Insisteix en modificar la redacció de la moció. 

El  Sr.  Mateu  intervé  i  demana  si  existeix  ara  mateix  un  acord  municipal  contra  els 
discursos d’odi. 

La Sra. Llum Castañer diu que ells fan feina sobre el tema dels discursos d’odi dins del pla 
general i que ella ha parlat d’establir una línia específica per aquest col·lectiu. 

El Sr. Mateu diu que no acaba d’entendre, que per exemple no poden incloure «seguir 
impulsant» un acord municipal contra els discursos d’odi perquè precisament aquest acord 
no hi és avui en dia. Torna a demana si hi ha un acord municipal contra els discursos d’odi,  
i ell mateix respon que no. Demana si hi ha un pla municipal per a la diversitat sexual. Diu 
que té la sensació que en el fons donen excuses per no votar a favor. 

Es debat sobre el contingut i el que demana la moció.

El Sr. Simó intervé i diu que ell no ha faltat el respecte a ningú i que només ha dit que es  
volen abstendre i que faltar el respecte és una altra cosa.

La Sra. Celià  vol que consti  en acta que la proposta de moció es va enviar per correu 
electrònic el dia 3 de juliol i que hi ha hagut temps suficient per intentar negociar o arribar 
a un acord. 

Torna a insistir el Sr. Batle que al Sr. Mateu no li ha quedat clar el que proposa el seu partit  
per poder votar a favor. 

Torna a explicar la Sra. Llum Castañer la seva proposta d’esmena. 

El Sr. Mateu no acaba d’entendre el que diu la Sra. Castañer i quina és l’alternativa de 
redacció concreta. Demana que es passi a votació la moció tal i com l’ha presentada el seu 
partit. 

Passats a votació, la Corporació, amb 8 vots a favor (Psoe, Més per Sóller i  Seny i Sentit),  
cap vot en contra i vuit abstencions (Partit Popular i regidor no adscrit), ACORDA:

Primer:  Impulsar,  amb  el  major  consens  possible,  al  costat  de  les  forces  polítiques 
municipals, les administracions públiques i les organitzacions de la societat civil, un acord 
municipal  contra  els  discursos  d’odi,  amb  l’objectiu  d’erradicar  la  discriminació  que 
sofreixen  els  col·lectius  vulnerables,  i  per  a  remoure  tots  els  obstacles  que  continuen 
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impedint que aquestes persones puguin desenvolupar els seus projectes vitals en condicions 
d’igualtat.

Segon: Elaborar un Pla municipal pera la diversitat sexual que permeti coordinar totes les
accions en aquest àmbit.

Tercer: Dissenyar campanyes municipals de sensibilització, a fi de conscienciar sobre les 
conseqüències  negatives  dels  discursos  d’odi  i  de  promoure  el  respecte  a  la  diversitat, 
especialment entre els joves i adolescents.

Quart: Impulsar i col·laborar amb el teixit associatiu que promou el respecte a la diversitat i
les xarxes de suport per a les víctimes dels discursos d’odi.

Cinquè: Instar al govern autonòmic a:

- Realitzar anàlisis estadístiques sobre les conseqüències perjudicials dels discursos d’odi, 
acompanyant-lo d’un sistema de seguiment mitjançant la recopilació de dades que serveixi
com  a  termòmetre  per  a  mesurar  els  efectes  d’aquests,  amb  l’objectiu  de  facilitar  el 
desenvolupament i implementació de polítiques preventives a la nostra Comunitat.

- Elaborar un estudi anual que avaluï l’impacte que tenen els discursos d’odi i les seves 
conseqüències  en  el  col·lectiu  LGTBI,  les  persones  migrants,  les  persones  de  diferent 
origen ètnic-racial, així com en la resta de col·lectius vulnerables, pera poder identificar les
necessitats  i  recopilar  informació  útil  que  ajudi  a  desenvolupar  estratègies 
d’acompanyament i protecció als qui els sofreixen.

Sisè:  Impulsar  programes  de  formació  municipal  en  l’àmbit  laboral,  posant  l’accent 
principalment en el funcionariat, la policia municipal i el personal de l’àmbit sanitari, a fi  
de  reforçar  les  capacitats  i  eines  necessàries  per  a  saber  identificar,  abordar  i  assistir 
correctament a les víctimes dels delictes d’odi”.

Abans de passar al següent punt de l’ordre del dia, la Sra. Antònia Frau demana que consti 
que si s’han votat abstenció és per falta de negociació perquè ells estan a favor de fer tot el  
que faci falta i que en les propostes que es facin sobre aquest tema diu que ells hi seran 
sempre. 

El Sr. Mateu ho agraeix però diu que té la sensació que han cercat una excusa per no votar 
a favor.

El Batle diu que ja li han dit al Sr. Mateu que ells volien votar a favor. 
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Desè.  Declaració  institucional  per  a la  reactivació  i  execució  del  projecte  Reserva 
Marina.

Obert el torn d’intervencions, el Sr. Mateu diu que la qüestió de la reserva Marina és un 
tema que fa molt d’anys que és demana i que hi ha consens entre totes les forces polítiques 
per duu endavant aquest tema. 

La  Sra.  Celià  diu  que  ells  s’han  encarregat  de  redactar  la  proposta  i  agraeix  la  bona 
predisposició per poder negociar el text i que surti com a declaració institucional. D’altra 
banda, vol agrair tota la feina que el Club Nàutic de Sóller i altres entitats com Octopus que 
fa  molt  d’anys  que  reivindiquen  la  necessitat  urgent  de  crear  aquesta  reserva  amb  la 
problemàtica que és una competència estatal i que no es pot fer més que seguir reclamant a 
l’Estat i institucionalitzar aquesta demanada per fer arribar al govern de Madrid que els 
diferents municipis que tenim costa a la Serra de Tramuntana, estan d’acord en la necessitat 
urgent de crear aquesta reserva. Agraeix a la societat civil que ha liderat aquesta proposta. 

El  Sr.  Aguiló  manifesta  està  content  per  duu  aquesta  proposta  com  a  declaració 
institucional. 

Intervé el Sr. Porcel vol posar en valor la iniciativa i la tasca del Sr. Barceló que ha donat 
un impuls important perquè finalment s’hagi duit aquesta proposta al ple. 

El Sr. Barceló diu que el tema de la reserva marina sempre ha sigut molt important per ell i  
que amb motiu  de les  festes  del  Port  i  parlant  amb el  president  del  club  nàutic  varen 
considerar que la manera de reactivar-ho era fer una taula  rodona. Destaca que ara els 
mateixos pescadors ho defensen. 

La declaració institucional aprovada per unanimitat és la següent: 

Primer: Donar suport institucional a la petició per a declarar una reserva marina a la costa 
de la zona de la Serra de Tramuntana, recollint el que la ciutadania de Sóller ve demanant 
des del 2009 i d’acord amb els diferents informes tècnics emesos.
Segon: Instar al Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació al compliment immediat dels 
compromisos adquirits en relació a aquesta petició, iniciant o reactivant els procediments 
administratius corresponents i coordinant-se amb el Govern de les Illes Balears.
Tercer: Instar al Govern de l’Estat i al Govern de les Illes Balears que actuïn de forma 
eficient,  coordinada  i  participativa,  informant  a  l’Ajuntament  de  Sóller,  a  les  entitats 
implicades i a la ciutadania de l’estat de la declaració en tot moment.
Quart:  Remetre  aquest  acord  al  Ministeri  d’Agricultura,  Pesca  i  Alimentació;  als 
representants dels grups parlamentaris del Congrés; a la Delegació del Govern a les Illes 
Balears; a la Conselleria d’Agricultura, Pesca i Medi Natural; a la Conselleria de la Mar i el 
Cicle de l’Aigua i als representants dels grups polítics del Parlament de les Illes Balears”.
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Onzè. Comunicacions oficials.

Es dóna compte de les Juntes de Govern i les Resolucions de batlia des de la darrera sessió
ordinària del ple:

-   Decrets del  al Decret 513 al 1622 de 2024.
-  Juntes de Govern ordinàries de 8, 15, 22, 30 i 31 de maig; 5, 12, 19, 26 de juny i 3 de 
juliol de 2024. 

Dotzè. Precs i preguntes. 

Obert el torn de precs i preguntes intervé la Sra. Elvira Arbona i demana al regidor de vies 
públiques que faci una valoració de l’estat de neteja dels carrers, així com de l’estat de les 
voravies. 

El  Sr.  Darder  respon  que  s’han  donat  un  parell  de  baixes  i  que  quan hi  ha  festes  es 
complicat recuperar segons quines zones un dia per l’altra. Diu que s’ha posat en marxa un 
nou borsí i que aquesta setmana ja funciona el servei amb normalitat.  Pel que fa a les 
voravies diu que amb la creació de les brigada exprés s’intenta treballar amb aquest tema, 
si bé quan és un tirada molt llarga ja no ho pot fer la brigada i que per aquest motiu s’han 
inclòs dins el llistat dels romanents. 

La Sra. Aurora Torrens demana si davant l’augment de les temperatures s’està plantejant 
posar ombres a les escoles i als parcs infantils.

El Sr. Darder diu que la brigada va instal·lant progressivament ombres tant a parc infantils 
com a les escoletes i que tenen pendent a l’Infante Lois posar-ne a la part que ocupa la 
tercera edat. 

La Sra. Aurora Torrens demana per la retirada de les cordes que està tensant el lladroner de 
placa. 

El Sr. Carlos Darder diu que donarà instruccions a brigada per a que ho mirin.

La Sra. Torrens parla també de l’estat penós de l’Avinguda Juli Ramis i diu que és urgent 
una intervenció. 

El Sr. Carlos Darder diu al carrer de Juli Ramis manca asfaltar una part i que es valorarà 
per part dels serveis tècnics si es fa l’acera o no. 

La  Sra.  Torrens  demana  si  les  imatges  que  surten  d’un  vídeo  promocional  del  Partit 
Popular són de l’escoleta municipal de Sóller.

El Sr. Carlos Darder diu que no té coneixement d’aquest vídeo. 

Demana la Sra Torrens a la Sra. Llum si convocarà comissió informativa per tal d’informar 
del centre de dia, residència... 
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La Sra. Castañer diu que tenia previst celebrar-ne una entre juliol i agost. 

Demana la Sra. Torrens pel tema de l’Hospici.

La Sra. Castañer diu s’està fent un conveni amb l’IBAVI per la cessió de l’espai i que la 
planta d’abaix quedaria per l’Ajuntament. 

La Sra. Celià diu que el conveni de cessió haurà de passar per plenari. 

La Secretària confirma que si.

El Sr. Simó demana pel punt de lectura del port de Sóller que fou aprovat per plenari. 
D’altra  banda,  demana  sobre  l’escola  de  música  si  poden  fer  una  valoració  del  curs. 
Demana també si haurà qualque previsió de subvenció als pares per poder fer front a la 
matrícula.  Demana  també  pel  tema  dels  radars  pedagògics  si  s’ha  treballat  en  la  seva 
petició. 

La Sra. Frau diu que el punt de la biblioteca del Port té el problema de que no troben un 
espai. 

La Sra. Frau pel que fa a l’escola de musica diu que encara no s’han reunit amb el director 
de l’escola i que per tant, no pot fer una valoració. Diu que pel que fa al curs vinent la 
localització serà la mateixa i que el tema de la subvenció està igual.

El Sr. Carlos Darder diu que a un plenari es va demanar que es posassin en català i que 
s’han inclòs els tres idiomes. 

El Sr. Simó diu que ells demanen que el català estigui en primer lloc. 

El Sr. Darder diu que ara té clar quina és la seva petició. 

La Sra. Celià diu que al darrer plenari va formular deu preguntes i li demana al Batle si ja 
tenen la resposta. 

El Batle diu que no està però que se li farà arribar. 

La Sra. Montaner demana amb quina normativa s’han basat per només fer el parc infantil 
de l’infante lois de 0-3 i no s’han inclòs altres àmbits d’edat. 

La Sra. Montaner torna a internvenir i diu que no hi ha res de 3 a 6 anys.

El Sr. Carlos Darder diu que no havia entès la pregunta,  que no hi ha cap norma que 
impedeixi fer jocs de 0-3, que la pregunta seria, perquè no hi ha jocs per a 3 – 6. Diu que 
ells treballen amb la flota de parcs infantils i que faran també aquesta franja d’edat.

El Batle exposa que ells el que han donat importància és tenir en compte els infants amb 
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diversitats funcional. 

La Sra. Sandra Montaner diu que ella fa una seguiment dels plenaris i que al 2015-2019 es 
va duu una moció un dia d’un acte LGTBI i que el PP va fer 7 abstencions i un vot en 
contra.  Diu  la  Sra.  Montaner  que  no  han  passat  tant  d’anys  i  que  ara  pareix  que  els 
culpables son ells. 

El  Sr. Darder diu que ell no hi era present. 

El Sr Aguiló demana a la Sra. Llum Castañer quina previsió hi ha de completar els OPIS.

La Sra. Llum Castañer diu que s’està organitzant i que en breu, que ho té en compte. 

Quan són les 15:15 hores, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta. 
 
Vist i plau                                                                                             La secretària 
El Batle President 

Miquel Nadal Vaquer                                                                           

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El Batle                                    Davant meu 
                                                 la secretària 

S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària  de dia  11 de setembre de 2024 i s’aprova  
per unanimitat.                     

La secretària

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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